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افق آینده برای ملت 
بسیار روشن است

 برخی از مدیران،
 »ما می توانیم« را باور ندارند

سخنگوی سپاه گفت: دشمن تلاش 
می کند ما را ناامید و مایوس کرده و 
شرایط ما را بحرانی نشان دهد. سردار 
رمضان شریف با بیان اینکه افق آینده 
برای ملت ما بسیار روشن است، تاکید 
کرد: ناامیدی در اردوگاه دشمن خیمه 
زده است، هر چند آنها این موضوع را 
به روی خود نمی آورند. در افغانستان 
هزاران نفر را به خاک و خون کشیدند، 
کشته و زخمی های متعددی دادند، 
اما سرانجام با خفت و خاری کشور 
همسایه ما را ترک کردند. شریف یادآور 
شد: آنها واقع بین هستند و می دانند 
و  بیشتر  تلفات  حضورشان  تداوم 
هزینه های سنگین تری برای آنها به 
دنبال دارد و این قصه همه خاورمیانه 
است. شما به زودی خواهید دید آنها 
عرصه های دیگری را در پیرامون ما 
ترک خواهند کرد مهم این است 
که استراتژی آنها با شکست روبه رو 
شده است. امروز شاهدید مجلس و 
پارلمان عراق مصوبه قانونی وضع کرد 
که نظامیان آمریکا باید عراق را ترک 
کنند و مطمئن باشید دیر یا زود این 

اتفاق خواهد افتاد.

رئیس مجلس گفت: مسائل امروز 
کشور به دلیل نداشتن امکانات و پول 
نیست بلکـــه بــــاور نـداشتن به 
سنت های الهی و توانـــایی های 
داخلی است و مشکل این است که 
برخی از مدیــران، »ما می توانیم« 
را باور ندارند. محمدباقر قالیباف با 
اشــاره به تــاکیدات رهبـر معظم 
انقلاب بر جــوان گــرایی گفت:  در 
سال های گذشته به جوان گرایی 
بها داده نشده است. البته نباید 
خود را دستکم  بگیرید و  اینکه فکر 
کنید کاری از دست شما بر نمی آید 
درست نیست. به عنوان نمونه وقتی 
در جبهه ۲۰ ساله بودم فکر می کردم 
فرد ۵۰ ساله کاری از دستش بر 
نمی آید ولی وقتی ۵۰ ساله شدم 
تصور می کردم جوان ۱۸ ساله، کاری 
از دستش بر نمی آید. رئیس مجلس 
افزود: در هـــر مسئـــولیتی تلاش 
کرده ام از جوانترها استفاده کنم. شما 
هم بدانید همیشه می توانید اثربخش 
باشید و ما هم باید به موضوع تعلیم 
و تربیت و تبدیل استعدادهای بالقوه 
به بالفعل و استفاده از ظرفیت های 

انسانی توجه کنیم.

فضای مجازی را از اخبار غلط 
پر کرده اند

معاون اول قوه قضائیه به تفسیر آیه 
۸۳ سوره مبارکه نساء پرداخت و مطابق 
این آیه شایعه سازی را یکی از بلاهای 
بزرگ تهدید کننده جامعه اسلامی 
برشمرد. حجت الاسلام والمسلمین 
محمد مصدق با بیان اینکه خطاب این 
آیه مسلمانان هستند، تصریح کرد: 
شایعه مهمترین ابزاری است که اتحاد 
مسلمانان را از بین می برد و دشمن را 
پیروز می کند. معاول اول قوه قضائیه 
با بیان اینکه اتاق فکر دشمن برای 
بازدارندگی انقلاب با تمام قوا به میدان 
آمده و به دنبال ایجاد تنش است، افزود: 
استکبار در قضیه بنزین توطئه های 
شومی را تدارک دیده بود و در دادگاه 
پرونده اوکراین هم فضای مجازی را از 
اخبار غلط پر کرده اند. این مسئول عالی 
قضایی با بیان اینکه امروز از نزدیک 
شاهد هستیم که دولت ۲۴ ساعته با 
تمام محدودیت ها در تلاش است تا 
وضعیت معیشتی مردم را سامان دهد، 
افزود: به دنبال ساماندهی زیرساخت ها 
هستند، چون در سال های اخیر با 
کمبودهای زیادی در این زمینه روبه 
رو شدیم و امیدوارم خداوند متعال هم 

کمک کند.

سـرمقــاله

معمولا روسا یا دبیرکل های سازمان های بین المللی نقش 
برجسته ای در حل و فصل اختلافات بین اعضا و آژانس، همچنین 
ابتکارات و خلاقیت های خودشان را به کار می گیرند برای اینکه 
فضای مساعدی را ایجاد بکنند. به عنوان میانجی عمل نمی کنند 
 ولی نقشی دارند که در اصطلاح فارسی به آن »مساعی جمیله« یا

good offices گفته می شود. یعنی تمام سعی و تلاش خودشان 
را می کنند که یک موضعی یا اختلافی حاد نشود یا میزان تنش ها 
پایین بیاید. آقای رافائل گروسی مدیرکل آژانس انژری اتمی چندین 
نقش می تواند ایفا کند، یکی در مورد موضوعاتی که در آژانس مطرح 
است و شورای حکام می خواهد در مورد آن تصمیم بگیرد. مورد بعد 
جنبه های فنی اختلافات ایران باآژانس در حوزه فعالیت هسته ای و 
آن در حقیقت انتقادات و ایراداتی که از فعالیت های ایران می شود و 
یا احتیاج به شفاف سازی دارد. بحث های فنی را می توانند زمینه 
مناسبی فراهم بکند آقای گروسی تا توضیحات ایران به شورای حکام 
به نوعی با حسن نیت منتقل بشود و بحث های فنی در مورد فعالیت 
های هسته ای ایران در فضای مساعدی حل و فصل شود. از سوی دیگر 
حضور رئیس یک سازمان بین المللی در ارتباط با فعالیت هسته ای 
ایران برای مذاکرات ۸ آذر مهم است برای اینکه بخشی از موضوعات 
این جلسه مربوط به بازگشت این جلسه بازگشت ایران به تعهدات 
برجامی است که به نوعی در حوزه مسئولیت و فعالیت آژانس بین 
المللی انرژی اتمی قرار دارد. در حقیقت نحوه فعالیت از نظر غلظت 
غنی سازی، میزان ذخیره و فعالیت سانتریفیوژهای ایرانی و... که به 
صورت ابهام و یا سئوال در موضوع فنی فعالیت هسته ای ایران مطرح 
است می توانند حل و فصل بکنند یا زمینه مساعدی فراهم بکنند که 
در شورای حکام قطعنامه ای صادر نشود. اگر قطعنامه ای علیه ایران 
صادر بشود برای مذاکرات احیای برجام یا تعهدات برجامی می تواند 
یک مقدار مشکل ایجاد بکند و یا آن فرآیند رسیدن به مذاکرات بتواند 
بازگشت طرفین را به تعهدات برجامی مساعد بکند را با مشکل مواجه 
بکند. آمدن آقای گروسی به خودی خود امر مثبتی است که باید از 
این مسأله استقبال کرد که خود این حضور به هر حال می تواند بعضی 
از این ابهامات و مشکلات را بر طرف بکند و شرایط مناسب تری برای 
مذاکرات ایجاد بکند. آقای گروسی همان زمان هم شرط و شروطی 
گذاشته بود و یک بحث هایی هم کرده بود که ایران باید یک گام هایی 
را بر می داشت از نظر شورای حکام این گام ها برداشته نشده است. الان 
هم ایشان تذکر و اولتیماتوم نمی دهد ولی نظرات جامعه جهانی به 
خصوص اعضای موثر شورای حکام را به ایران منعکس می کند و اعلام 
می کند اگر ایران انتظارات آژانس را تامین نکند چقدر در موقعیت 
خاصی قرار دارد و شورای حکام موضع سختی خواهد گرفت. سفر 
گروسی به تهران از منظر باز نگه داشتن باب گفت و گو و دیالوگ مثبت 
است. برقراری رابطه همیشه مثبت است در مقابل اینکه شما فاصله 
بگیرید و منزوی بشوید و از نظرات آژانس پیشاپیش مطلع نشوید. 
گروسی موضوعاتی را مطرح خواهد کرد و انتظار دارد ایران پاسخ مثبت 
بدهد. اگر ایران درآن مسیر حرکت نکند قطعا به عنوان مدیرکل آژانس 
باید نظر خودش را به شورای حکام منعکس یا بیانیه ای صادر کند. البته 
ممکن است شورای حکام متقاعد نشود که ایران در مسیر مورد انتظار 

آژانس قدم برمی دارد و آن وقت قطعنامه علیه ایران صادر می شود.

نکاتی درباره سفر»رافائل گروسی«

  تبریک رئیسی به میشل عون 
رئیس جمهور در پیامی به »میشل عون« رئیس 
جمهوری لبنان سالروز استقلال این کشور را 
تبریک گفت. در پیام آیت ا... ابراهیم رئیسی آمده 
است:» فرا رسیدن سالروز استقلال جمهوری لبنان 
را به جنابعالی و مردم مقاوم کشورتان صمیمانه 
تبریک می گویم. امیدوارم با تدابیر جنابعالی، تلاش 
مسئولان و همت مردم لبنان، همچون گذشته 
شاهد کشوری با ثبات، امن و رو به رشد باشیم و 
جمهوری اسلامی ایران نیز همانند گذشته از هیچ 
تلاشی برای گسترش روابط دو جانبه در راستای 
منافع متقابل، دریغ نخواهد کرد. از خداوند متعال، 
سلامتی و موفقیت آن جناب و عزت و سربلندی 

مردم عزیز جمهوری لبنان را مسألت دارم.«

آزادی 3 هزار زندانی 
دادستان کل کشور گفت: از سال گذشته تاکنون 
جمع زندانیانی که در اثر تلاش بسیجیان آزاد 
شده اند ۲۹۶۸ زندانی است. محمد جعفر منتظری 
افزود: بر اساس گزارشات و آمارها از سال گذشته 
تاکنون جمع زندانیانی که در اثر تلاش بسیجیان 
آزاد شده اند ۲۹۶۸ زندانی بوده است که مبلغ 
بدهی این افراد حدود ۳۷۸ میلیارد تومان بوده که 
با تلاش و زحمت بسیجیان این عدد به ۶۴ میلیارد 
رسیده و با پرداخت این مبلغ حدود ۳۰۰۰ زندانی 
آزاد شده اند. دادستان کل کشور اظهار داشت: در 
مرحله دوم از نهضت خدمت مومنانه دو هزار و 
سی نفر از زندانیان گرفتار مالی در حال آزاد شدن 
هستند و ۴۰۵۵ نفر نیز در لیست انتظار هستند که 

ان شاءا... آنها هم از بند زندان آزاد خواهند گردید.

صید ترال متعلق به چینی هاست
نماینده چابهار در مجلس گفت: اسناد متقنی دارم 
که سهام برخی شرکت هایی که مبادرت به صید ترال 
می کنند متعلق به چینی هاست ولی مجلس اجازه 
نمی دهد که خلیج فارس و دریای عمان آماج هجوم 
شرکت های چینی شود تا آنها به صید ترال بپردازند. 
معین الدین سعیدی اظهار داشت: تنها شناوری که 
در چابهار و دریای عمان در حال فعالیت است، کار 
تحقیقاتی انجام می دهد و چیزی در صید ترال وجود 
ندارد این درحالی است که این شناور هم دارای مجوز 
است. متأسفانه در کارویژه مرز شورایعالی امنیت ملی 
مصوب شده که یکسری مجوزها به برخی کشتی ها 
برای صید ترال داده شود و آیین نامه اجرائی نحوه 
عمل برای صید ترال هم تعریف کرده اند، اما من 
کماکان معتقدمباید توافق صورت گرفته بین آقای 
خاوازی وزیر وقت جهاد کشاورزی با مجلس شورای 
اسلامی مبنی بر توقف ۲ ساله صید ترال اجرائی شود. 

هر چند که این توافق سال بعد پایان می پذیرد.

کارت ملی برای ایرانیان مقیم خارج 
در نشست مشترک وزیر امور خارجه، رئیس 
سازمان ثبت احوال کشور و مدیران ذیربط وزارت 
امور خارجه و سازمان ثبت احوال، موضوعات 
مربوط به صدور کارت هوشمند ملی برای 
ایرانیان مقیم خارج از کشور مورد گفت وگو و 
تبادل نظر قرار گرفت. در این نشست پس از 
توضیحات رئیس سازمان ثبت احوال و مدیران 
ذیربط وزارت امور خارجه، حسین امیرعبدا...

یان، وزیر امور خارجه توصیه های لازم برای 
بررسی نحوه دریافت درخواست های کارت ملی 
هموطنان ایرانی مقیم خارج و انجام روند صدور 
کارت هوشمند ملی را مطرح و برای اقدام و 
پیگیری از سازمان ثبت احوال تا حصول نتیجه 

به بخش کنسولی وزارت امور خارجه ابلاغ کرد.

توقیف دو فروند شناور در جاسک
جانشین فرمانده یگان حفاظت منابع آبزیان شیلات 
هرمزگان از توقیف دو فروند شناور لنج صیادی عمانی 
در حال صید در آب های شهرستان جاسک خبر داد. 
مهرداد رامش جان با اشاره به اینکه حفاظت از منابع 
آبزیان و منافع صیادان از وظایف ذاتی این یگان است، 
گفت: با تاکید مدیرکل شیلات هرمزگان بر این مهم 
و طی گشت زنی نیروهای یگان حفاظت منابع آبزیان 
شیلات دو فروند شناور لنج صیادی عمانی متجاوز 
در حریم صیادی شهرستان جاسک در حال صید 
شناسایی و توقیف شدند. وی افزود: اکیپ گشت 
دریایی پایگاه حفاظت منابع آبزیان شهرستان جاسک 
پیش از شناسایی ضمن اخذ تجهیزات کامل با یک 
فروند گلف سازمانی به حوزه استحفاظی اعزام که در 
۱۲ مایلی موج شکن کوه مبارک به دو فروند شناور لنج 
مشکوک شده که پس از بازرسی شناور ها مشخص 
گردید هر دو شناور متعلق به کشور عمان بوده که 
هرکدام تعداد سه نفر ملوان به روش گرگور و قلاب 

مبادرت به صید غیر مجاز می کردند توقیف شدند.

نگرانی از خطرناک بودن 
حیوانات خانگی!

یکی از امضا کنندگان طرح »صیانت از حقوق 
عامه در مقابل حیوانات مضر و خطرناک« گفت که 
این طرح را در پی اعتراضات شدید مردم به نگهداری 
حیوانات در مجتمع های مسکونی امضا کرده است. 
حجت الاسلام سید ناصر موسوی لارگانی درباره 
برخی انتقادات نسبت به ضرورت طرح »صیانت از 
حقوق عامه در مقابل حیوانات مضر و خطرناک« گفت: 
بعضا در مجتمع های مسکونی حیواناتی در اختیار افراد 
است که برای بچه ها و خانواده ها وحشت ایجاد می کند 
و علاوه بر این که باعث رعب و وحشت برای ساکنین 
می شود یکسری آلودگی و بیماری های مشترک 
بین انسان و حیوان را هم ایجاد می کند. به هر حال 
نمایندگان مجلس نماینده قشر خاصی نیستند بلکه 
نماینده ملت ایران هستند و بعضاً ملت ایران چنین 

خواسته هایی دارند.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به نقش 
و تاثیر ترویج فرهنگ و روحیه بسیجی در همه 
امور زندگی فردی و اجتماعی، گفت: بسیجی 
در هر سازمان و اداره ای باید پرچم برافراشته 
ارزش های انقلابی، دلسوزی برای رسیدگی 
به مشکلات مردم و دعوت به صداقت و پاکی 
باشد. آیت ا...سید ابراهیم رئیسی در دیدار 
بسیجیان نهاد ریاست جمهوری و سازمان های 
تابعه با گرامیداشت هفته بسیج، با بیان اینکه 
مسئولیت پذیر بودن و خطرپذیری از ویژگی ها 
و شاخصه های اصلی بسیجیان است، اظهار 
داشت: اگر در نهاد ریاست جمهوری کارکنان 
مسئولیت پذیر بوده و به مردم و ارباب رجوع 
پاسخگویی شایسته و مناسب داشته باشند، 
بدون تردید بقیه سازمان ها نیز از این نهاد 
الگو خواهند گرفت. رئیس جمهور اصلاح 
نظام اداری و تلاش برای تقویت کارآمدی در 
سازمان ها و ادارات را ضروری دانست و گفت: 
کارآمدی در سیستم اداری به این است که 
کارکنان نسبت به وظیفه خود شناخت کامل 
داشته و با احساس مسئولیت و محبت نسبت به 
رفع مشکلات مردم و ارباب رجوع عمل کنند. 

وی با تاکید بر اهمیت روحیه مسئولیت پذیری 
انسان در نهاد خانواده و جامعه، اظهارداشت: 
در فرهنگ دینی، همه مسئول هستند و باید 
نسبت به موضوعات اطراف خود احساس 
مسئولیت کنند و همه وظیفه داریم برای 
ترویج عدالت، صفا و صمیمیت، امانت داری، 
گسترش خوبی ها و نهی از منکر در جامعه 
تلاش کنیم. رئیسی افزود: برخورداری از 
روحیه مسئولیت پذیری اجازه نمی دهد تا 
انسان نسبت به اطراف خود و مشکلات مردم 
بی تفاوت باشد. رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
در جامعه قرآنی، صبر در مقابل ناملایمات و 
مصائب و ایستادگی در برابر دشمنی ها از اصول 
اساسی است، خاطرنشان کرد: در جامعه دینی 
صالح بودن به تنهایی کافی نیست، بلکه انسان 
باید مصلح باشد و دیگران را نیز به کارهای 
خوب دعوت و از منکرات نهی کند و باید فرد 
بسیجی در اداره و سازمان خود، روحیه بسیجی 
و جهادی را در بین همکارانش نیز گسترش 
دهد. رئیسی با انتقاد از نارسایی ها و مشکلات 
موجود در سیستم اداری کشور، گفت: یقینا اگر 
نظام اداری کشور از روحیه بسیجی برخوردار 

باشد، شاهد بسیاری از مشکلات و ناکارآمدی 
موجود نخواهیم بود لذا برای کارآمدی نظام 
اداری، لازم است این روحیه را ترویج و 
گسترش دهیم. وی برپا داشتن نماز، ارتباط 
صمیمی با مردم، تلاش برای گسترش خوبی ها 
و نهی از زشتی ها در جامعه و برپایی عدالت و 
مسئولیت پذیری را از اصول محوری تشکیل 
جامعه صالح و قرآنی دانست و اظهارداشت: 
باید تلاش کنیم در جامعه پاکی، صداقت، 
امانت داری، اخلاق، معنویت و عدالت گسترش 
پیدا کند و لازمه تحقق آن توجه به این اصول 
محوری از درون نهاد خانواده تا جامعه است. 
رئیس جمهور در ادامه وظیفه شناسی و عمل 
به وظیفه را مورد تأکید قرار داد و گفت: همه 
باید وظیفه خود را به درستی شناخته و به 
بهترین نحو ممکن آن را انجام دهند و در 
اصول فکری حضرت علی)ع( اگر کسی در 
سنگر وظیفه شناسی و عمل به وظیفه  خود 
فوت کند این فرد از درجه شهادت برخوردار 
است. رئیسی با تأکید بر اینکه با روحیه بسیجی 
می توان مشکلات کشور را برطرف کرد، گفت: 
تفاوت و وجه امتیاز نظام اداری ایران اسلامی 

با سایر کشورها برخورداری از روحیه بسیجی 
است. وی با تأکید بر اینکه تحریم هرگز کشور 
را متوقف نخواهد کرد، گفت: هر روز که از عمر 
دولت می گذرد به پیشرفت کشور امیدوارتر 
می شوم و یقین دارم که گشایش های جدی 
در مسایل مختلف ایجاد خواهد شد و امروز 
دشمنان به خوبی متوجه شدند که ایران در 
موضع اقتدار ایستاده است و این اقتدار را از 
خون شهیدان خود داریم و اجازه نمی دهیم 
آثار خون شهدا از بین برود. رئیس جمهور 
تصریح کرد: باید با روحیه بسیجی و همت و 
کار مضاعف در مسیر رفع مشکلات و ایجاد 
گشایش حرکت کنیم و بی تردید اگر درست 
حرکت کنیم، یاری خداوند نیز برای جبهه 
حق حتمی خواهد بود. رئیسی تأکید کرد: 
با پیشرفت در ابعاد مختلف، روزهای روشنی 
برای کشور انتظار می کشیم. رئیس جمهور 
همچنین در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با 
تاکید بر اهمیت ثبات در بازار و منطقی شدن 
نرخ کالاهای اساسی تداوم اجرای تصمیمات 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و ستاد تنظیم 

بازار را ضروری خواند.

یوسف مولایی
 استاد حقوق بین الملل

یـــادداشت

معاون نخست وزیر دولت باکو و رئیس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی این دولت با بیان اینکه برای دیدار 
کاری یک روزه به تهران سفر کرده است، عصر روز گذشته با 
حسین امیر عبداللهیان، وزیر امورخارجه کشورمان دیدار و 
درباره آخرین تحولات منطقه قفقاز و همکاری های دوجانبه 
گفت و گو و تبادل نظر کردند. این دیدار چندمین رایزنی 
دیپلماتیک ایران و دولت باکو در هفته های اخیر است که در 
مسیر بهبود روابط در دستور کار قرار گرفته است. باید توجه 
داشت که رابطه ایران با دولت باکو در سال های اخیر دچار فراز 
و نشیب های فراوانی شده است اما هیچ گاه روابط قطع نشده 
است. تنش ها در این اواخر به علت های مختلف تشدید شده 
بود اما حفظ روابط دوجانبه مساله ای بود که طرفین آن را 
خواسته بودند و بر آن تاکید کرده بودند. در این میان آنچه 
که مغفول مانده است این مورد است که رابطه دو دولت بر 
نحوه تعامل مردم نیز تاثیرگذار است. رابطه مردم ایران و 
جمهوری آذربایجان سوای رابطه ایران با هر کشور دیگر 
است زیرا دین، مذهب، فرهنگ و زبان مشترک میان ایران و 
جمهوری آذربایجان وجود دارد. کنش های دولت باکو امروز 
مبتنی بر شعارهایی که می دهد، نیست. آنها مدعی هستند که 
یک دولت ملت هستند اما عملا به گونه ای رفتار می کنند که 
مشخصا نمی توان آن را به ملت جمهوری آذربایجان منتسب 
کرد. با این وجود ایران در هفته های اخیر به دنبال این بوده 
است که تنش ها بیشتر نشود و در این راستا گام های مهمی 
برداشته است و این امر را نیز بخاطر ملت خود انجام می دهد 
برخلاف رفتاری که دولت باکو از خود نشان می دهد. اقدامات 
دیپلماتیک ایران با این وجود انجام می شود که در مقابل دولت 
باکو دست برتر را دارد. این اقدامات دیپلماتیک مثبت است اما 
دولت سیزدهم هنوز استراتژی خاصی در قبال قفقاز ندارد و 
صرفا دیدارهای دیپلماتیک را در دستور کار قرار داده است. 
همه امروز می دانند که دولت باکو زیر سلطه، ترکیه، اسرائیل 
و روسیه تنش های اخیر را تشدید کرد و همه این تنش ها نیز 
به علت رقابت انرژی است و ترکیه و روسیه نمی خواهند در 
عرصه انرژی بازی را به ایران واگذار کنند. در چنین وضعیتی 
دولت باکو از فرصت استفاده کرد و پس از  سال توانست مناطق 
اشغالی خود را آزاد کند اما امروز به نظر می رسد در قبال این 
آزادی ها باید امتیازاتی به ترکیه بدهد. آذربایجان شاخه ای از 
درختی است که ریشه آن در ایران قرار دارد و امروز نباید وارد 
این بازی سیاسی می شد تا خود را از ریشه هایش دور کند. 
دولت باکو امروز در یک تنگنا قرار دارد و مشخصا می داند که 
اگر روابط خود را با ایران قطع کند در داخل نیز با مشکل مواجه 
می شود و در همین راستا از روند دیپلماتیک دولت سیزدهم 
حمایت می کند و ایران در چنین شرایطی باید یک برنامه بهتر 

در خصوص رابطه با قفقاز تدوین کند.

دولت استراتژی در قبال قفقاز ندارد

  رئیس جمهور: 

اصلاح نظام اداری با روحیه بسیجی ضروری است

سخنگوی وزارت امور خارجه تشریح کرد:  

از مذاكرات وين تا بهبود رابطه با آذربايجان
  با هدف رفع تحریم ها عازم وین می شویم

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد اینکه 
به تازگی یکی از مقامات عراقی با یکی از شبکه های ماهواره ای 
رژیم صهیونیستی مصاحبه ای داشته و آیا این تأثیری بر 
روابط دو کشور ایران و عراق دارد و نگاه ایران به این موضوع 
چیست، بیان کرد: روابط ایران و عراق چند بعدی، چند لایه 
و راهبردی است. روابط ایران و عراق در ابعاد مختلف با درهم 
تنیدگی در حال حرکت به سمت جلو است و دو کشور سعی 
می کنند به هم کمک کنند. سعید خطیب زاده در ارتباط با 
برخی از تلاش های صورت گرفته مبنی بر اینکه سوریه به 
اتحادیه عرب بازگردد و اینکه روسیه در حال انجام اقداماتی 
در این زمینه است، ابراز داشت: سوریه یکی از کنش گران مهم 
و غیر قابل حذف در جهان عرب از جمله از در سازمان های 
منطقه ای و سازمان هایی در حوزه کشورهای عربی مثل 
اتحادیه عرب است. وی ادامه داد: در مقطعی برخی از کشورها 
تلاش کردند که با فشار سوریه را از این اتحادیه حذف کنند 
و مسیری که طی چند وقت اخیر طی شده بیانگر این است 
که به نظر می رسد که این کشورها به این نتیجه رسیده اند که 
سوریه قابل حذف نیست و به نفعشان نیست که چنین اتفاقی 
در مورد سوریه رخ بدهد. این دیپلمات ارشد کشورمان در 
مورد اظهارات دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس مبنی بر 
اینکه گفت وگوهای وین بدون حضور کشورهای خلیج فارس 
و منطقه به نتیجه نمی رسد، اذعان کرد: من این اظهارات را 
ندیده ام ولی مواضع ما کاملا روشن است و پیش از این نیز در 
مورد آن توضیح داده ایم. آنچه که در وین انجام می شود. تمرکز 
بر رفع تحریم هایی است که به صورت یکجانبه، فراسرزمینی، 
ظالمانه و غیر قانونی علیه ایران اعمال شده است.  خطیب زاده 
ابراز داشت: دستور کار ما در مذاکرات وین روشن است، در 
مورد منطقه نیز دستور کار ما روشن است، ما در مورد مسائل 
منطقه با کشورهای منطقه به صورت دو جانبه مستقیم و یا 
چندجانبه صحبت می کنیم و در خصوص رفع تحریم های 
ظالمانه نیز با طرف هایی صحبت می کنیم که یا مسبب این 
تحریم ها هستند یا در چارچوب های قانونی مسئولیتی در این 
زمینه دارند. سخنگوی وزارت خارجه در مورد مواضع برخی 
از مقامات اروپایی از جمله فرانسه در مورد ایران و مذاکرات 
با توجه به نزدیک شدن زمان برگزاری دور جدید مذاکرات 
وین اظهار کرد: به نظر می رسد که برخی از کشورها با توجه 
به نوع مواضع رسانه ای شان با نزدیک شدن به مذاکرات 

وین دچار اشتباهات محاسبه ای شدند و فکر می کنند که 
با ادعاهای رسانه ای می توانند جای مجرم و متهم را عوض 
کنند. این دیپلمات ارشد کشورمان عنوان کرد: بهتر است 
همه متمرکز شویم بر اینکه گفت وگوهای وین جدی باشد و 
طرف های مقابل در مذاکرات به خوبی می دانند که تمرکز ما 
بر رفع تحریم های یکجانبه و فراسرزمینی است که علیه ایران 
اعمال شده است. سخنگوی وزارت خارجه در مورد سفر اخیر 
معاون نخست وزیر آذربایجان به ایران و انتشار برخی از اخبار 
در ارتباط با دیدار روسای جمهور ایران و آذربایجان در حاشیه 
نشست سران اکو در کشور ترکمنستان تاکید کرد: سفر اخیر 
معاون نخست وزیر آذربایجان به ایران سفر قابل توجه و 
سازنده ای بود. ایشان ملاقات های فشرده ای با اعضای کابینه 
داشتند با آقای امیر عبداللهیان نیز ملاقات مفصلی داشتند. 
در جریان این دیدارها در مورد پروژه های زیادی بحث شد و 
انشاءا... روابط دو کشور بعد از یک تنش ناخواسته و غیرلازم 
رسانه ای که با درایت و تدبیر دو طرف از آن عبور کرده ایم، با 
توجه به طراحی هایی که شده وارد فاز جدیدی می شود و این 
سفر نیز در همین راستا بود. خبرهای خوب دیگری نیز در 
مورد روابط دو کشور در راه است. به زودی و طی چند هفته 
آینده سفرها و ملاقات هایی بین مقامات دو کشور در سطوح 
مختلف اتفاق خواهد افتاد. سخنگوی وزارت خارجه در مورد 
برخی از اخبار منتشر شده در رسانه های آمریکایی مبنی بر 

احتمال توافق موقت بین ایران و طرف های مقابل 
در مذاکرات وین،  اظهار داشت: آنچه که باید 
بر روی آن متمرکز شویم گفت وگوهای ما در 
وین است. ایران با اراده جدی بر رفع تحریم های 
ظالمانه ای که بر ضد ملت ایران اعمال شده با 
یک تیم کامل و بر اساس همین هدف عازم وین 

خواهد شد و امیدواریم که طرف های مقابل نیز به 
جای این شبهه افکنی های رسانه ای 

و عملیات های روانی که به 
زعم خودشان فکر می کنند با 
این اقدامات در زمان نزدیک 
شدن به مذاکرات وین شاید 
آب های  از  ماهی  بتواند 
آلوده بگیرند به جای آن 
سعی کنند با اراده جدی 

و نیت خوب و در سایه توافق عملی و جامع الاطراف در 
خصوص رفع تحریم های ظالمانه ای که بر ضد مردم ایران 
اعمال کردند در مذاکرات وین حضور پیدا کنند و اگر این 
اراده جدی را نداشته باشند و یا بخواهند این اراده جدی 
را با نیت های غیر سازنده همراه کنند قطعا پاسخ ایران نیز 
متناسب با آن خواهد بود. سخنگوی وزارت خارجه همچنین 
در این نشست در مورد سیاست ایران در قبال افغانستان 
و همچنین اینکه آیا ایران قصد دارد طالبان را به رسمیت 
بشناسد یا نه مطرح کرد: ما تاکید بر این داریم که هیات 
حاکمه سرپرستی افغانستان به عنوان مسئول وضعیت مردم 
موظف است که تمام تلاش خود را بکار ببرد که امنیت، صلح، 
ثبات و نیازهای اولیه مردم افغانستان را تامین کند و ایران نیز 
با همین رویکرد حفظ و صیانت از مردم افغانستان مراوداتی با 
همه طرف ها در افغانستان از جمله هیات حاکمه سرپرستی 
افغانستان داشته است.  سخنگوی وزارت امور خارجه در 
مورد اظهارات یکی از مقامات آمریکایی مبنی بر اینکه ایران 
به نقطه غیرقابل بازگشت در برجام برمی گردد، گفت: آقای 
ترامپ رفته ولی گویی کارخانه جعلیات و اخبار جعلی آمریکا 
تعطیل نشده است. اینکه جمعی نمایشی راه بیاندازند و فکر 
کنند براساس آن می توانند یک روایت جعلی را به جهانیان 
قالب کنند یا اینکه فکر کنند با نزدیک شدن به گفت وگوهای 
وین می توانند یک جو روانی متفاوت را به وجود بیاورند 
این موضوع هیچ کمکی به آنها نخواهد کرد. اگر 
آنها دچار فراموشی شده اند باید بدانند جهان 
فراموش نکرده است که این دولت واشنگتن 
بود که از برجام خارج شد و این دولت فعلی 
آمریکاست که همچنان سیاست شکست 
حداکثری ترامپ را ادامه می دهد. خطیب زاده 
تاکید کرد:   اگر برجام برای ایران منافع مشخص 
و روشن اقتصادی و تجاری نداشته 
باشد قطعا طرف مقابل باید 
بداند این پنجره تا ابد برای 
آن باز نخواهد ماند کما 
اینکه قانون مجلس که 
اجرای آن برای دولت 
الزام آور است نیز همین 

را می گوید.

میرقاسم مومنی  
 تحلیلگر مسائل قفقاز

آرمان ملی- سهیل ثابت: پس از کش و قوس های فراوان 
و گمانه زنی ها بالاخره روز گذشته مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران سفر کرد تا برای دیدار با مقامات مسئول 
در کشورمان یعنی حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه و 
محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی آماده شود. سفر 
رافائل گروسی به تهران در آستانه نشست شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و مذاکرات احیای برجام می تواند 
تاثیرات مهمی در روابط میان ایران و آژانس و همچنین 
مذاکرات برجام بگذارد. قدر مسلم حضور گروسی در تهران 
شاید در کمترین حالت از صدور هر نوع قطعنامه یا حتی بیانیه 
علیه تهران از سوی آژانس که نشان داده تحت فشار غربی ها 
موضع عوض می کند جلوگیری کند. آنچه مسلم است باید 
دید که در مذاکرات گروسی با امیرعبداللهیان و اسلامی چه 
مسائلی بحث و بررسی خواهد شد و این دیدارها چه تاثیری در 

نشست شورای حکام و مذاکرات احیای برجام خواهد داشت.
  سفر گروسی و تاثیرات آن 

گرچه ایران طبق ماده های ۲۶ و ۳۶ برجام گام های عقب 
نشینی از انجام تعهدات خود را در قالب برجام انجام داده است 
و مقامات کشورمان بارها بر این موضوع تاکید کرده اند که 
تا زمانی که سایر طرف ها نسبت به انجام وظایف و تعهدات 
خود در قالب پایبند نباشند و مهم تر از آن تحریم های ایران 
لغو نشود ایران هم گام های عقب نشینی خود را کنار نخواهد 
گذاشت و با وجود توقف اجرای تعهدات فنی ـ هسته ای و 
نظارتی برجامی از سوی ایران؛ پس از حدود دو سال، همچنان 
شاهد درخواست های فراپادمانی آژانس از ایران هستیم؛ 
درخواست هایی که بیشتر ابعاد سیاسی دارند. این در حالی 
است که به نظر می رسد این درخواست ها و رفتارهای یک 
سال اخیر آژانس که در گزارش های مرتبط با ایران و برجام 
به خوبی دیده می شود، بازوی حقوقی و فنی سازمان ملل را در 
معرض سیاسی کاری و جانبداری از برخی کشورها قرار داده 
است. موضوعی که به اهرم فشاری برای غربی ها در جهت 
فشار آوردن به ایران از آن استفاده می شود و با اینکه به قرائت 
مدیر کل پیشین و فعلی آژانس ایران به همه تعهدات خود 
پایبند بوده و عمل کرده اما آنها هر زمان که منافع خود را در 
خطر بدانند با فشار به آژانس باعث تغیی رویکرد این سازمان 
بین المللی در خصوص ایران شده اند. این در حالی است که 

پس از گمانه زنی ها در خصوص حضور رافائل گروسی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و همچنین اظهارات وی مبنی 
بر شگفت انگیز بودن عدم دیدار وی با مقامات دولت جدید 
تهران چندی پیش سخنگوی وزارت امور خارجه و سخنگوی 
سازمان انرژی اتمی کشورمان از سفر وی به تهران در روزهای 
ابتدایی آذرماه خبر دادند. سفر وی در شرایطی صورت 
می گیرد که در آینده  ای نه چندان دور نشست شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی برگزار خواهد شد و اروپایی ها 
به ویژه فرانسه، انگلیس و آمریکا درصددند با فشار بر آژانس 
در آستانه مذاکرات احیای برجام ایران را تحت فشار گذاشته 
و قطعنامه یا حتی بیانیه ای سیاسی علیه ایران منتشر کند. 
در این راستا بسیاری بر این باورند که سفر گروسی به تهران 
و مذاکره با مقامات کشورمان می تواند تاثیر بسزایی در نوع 
رویکرد آژانس در خصوص ایران داشته باشد، چراکه قدر مسلم 
هم آژانس و هم غربی ها می دانند که هرگونه تحرک اشتباهی 
علیه ایران می تواند برجام را باچالش های بسیار جدی مواجه 
کند. به نظر می رسد چنین دیدارهایی می تواند موجب تعامل 
بیشتر در راستای حل مسائل پیش رو قلمداد شود و از بحرانی 
شدن و تنش آمیز شدن فضا جلوگیری کند. آنچه مسلم است 
گروسی شهریور ماه سال جاری نیز به ایران آمده بود و این 
دومین ملاقات وی با مقامات مسئول در کشورمان است که 
باید دیدی در نهایت به کدام نتیجه و دستاورد خواهد انجامید. 

  امیدواریم که سفر سازنده ای باشد
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان با اشاره به سفر 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی اظهار داشت: همواره 
سعی شده رابطه ایران و آژانس روابطی فنی و در چارچوب 
پادمان باشد. سعید خطیب زاده اظهار امیدواری کرد که 
سفر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران مانند 
سفرهای قبلی، سفر سازنده ای باشد. وی گفت: تمرکز ما این 
است که گفت وگوهای وین جدی باشد و طرف های مقابل به 
خوبی می دانند که تمرکز ما بر رفع تحریم های یک جانبه و 
فراسرزمینی است که علیه ایران اعمال شده است. سخنگوی 
وزارت خارجه در خصوص نشست پیش روی شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و اینکه اگر در این شورا اقدام و 
یا تصمیم منفی علیه ایران گرفته شود و تاثیر آن بر مذاکرات 
وین اظهار کرد: همانطور که پیش از این گفته ام ما سفر 

رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی را 
داریم، همواره سعی شده که روابط ایران و آژانس فنی و در 
چارچوب پادمان، اساسنامه و رویه های آژانس بین المللی 
انرژی اتمی باشد و امیدواریم این سفر نیز مانند سفرهای 
قبلی سفر سازنده ای باشد. خطیب زاده با تاکید بر اینکه ما 
همواره به آژانس توصیه کرده ایم که در مسیر همکاری های 
فنی باقی بماند و اجازه ندهد برخی از کشورها، اهداف و اغراض 
سیاسی خود را به نام آژانس جلو ببرند، گفت: ما در چارچوب 
تحولات و بر اساس شرایط تصمیمات لازم را اتخاذ می کنیم. 
وی همچنین در مورد اهداف سفر گروسی به تهران و برخی 
از مسائلی که در این ارتباط مطرح شده است، بیان کرد: من 
هفته پیش نیز در مورد این سفر اطلاع رسانی کردم. این 
سفر تاریخش از قبل مطرح شده بود، از طرف ایران دستور 
کار مشخصی برای این سفر وجود دارد و طبیعی است که 
برای آژانس نیز چنین چیزی وجود داشته باشد. وی ادامه 
داد: موضوعاتی بین ایران و آژانس وجود دارد که ما همواره 
سعی کرده ایم در چهارچوب مسائل فنی آن را حل کنیم. از 
آژانس نیز خواسته ایم که در همین چارچوب کار را جلو ببرد 
و شما باید دقت داشته باشید که هیچ سفر دیپلماتیکی انجام 

نمی شود مگر اینکه دستور کار مشخصی داشته باشد. 
 سفر به تهران 

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در آستانه سفر 
خود به تهران، ابراز امیدواری کرد که آژانس بتواند آنچه را که 
وی »فعالیت های راستی آزمایی ضروری در ایران« خواند، از 
سربگیرد. رافائل گروسی، با انتشار پیامی در حساب کاربری 
خود در توئیتر اعلام کرد که دوشنبه وارد تهران خواهد شد.  
وی روز گذشته در پیام خود نوشت: دوشنبه به تهران سفر 
می کنم تا با مقامات ایرانی دیدار کنم و به سؤالات مهم در ایران 
بپردازم. امیدوارم بتوانم یک کانال موثر و بر مبنای مشارکت 
از گفت وگوی مستقیم ایجاد کنم تا آژانس اتمی بتواند 
فعالیت های راستی آزمایی ضروری خود را در این کشور از 
سربگیرد. این در حالی است که آژانس بین المللی انرژی اتمی 
نیز روز گذشته در توییتی نوشت: »رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی روز سه شنبه در تهران با حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر خارجه و محمد اسلامی، رئیس سازمان 

انرژی اتمی ایران دیدار خواهد کرد.«

  »آرمان ملی«  سفر مدیرکل آژانس انرژی اتمی به تهران را بررسی می کند:

تاثیر سفر گروسی بر نشست شورای حکام و مذاکرات برجام 
 خطیب زاده: دستور کار مشخصی برای سفر گروسی در نظر گرفته شده است

  رافائل گروسی: امیدوارم فعالیت های نظارتی آژانس در ایران از سرگرفته شود


